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صحبت با علی فتح الله زاده همواره جذابیت های خاص خودش را دارد، 

به خصوص اینکه این چهره تا مرز ثبت نام برای انتخابات فدراســـیون 

فوتبال هم پیش رفته و از ســـوی دیگر امروز دوستان و حلقه رفقایش در 

قامت مدیران جدید استقلال به باشگاه بازگشته اند. درخصوص این دو 

اتفاق دقایقی با مدیرعامل اســـبق آبی ها همکلام شدیم که متن آن را در 

ادامه ازنظر می گذرانید. 

به نظر قصد حضور در انتخابات فدراسیون فوتبال را داشتید اما صرف نظر 

کردید؟ 

 دوستان هم کمک کردند و 7 فرم تأییدیه را هم 
ً
ما مشکلی نداشـــتیم و اتفاقا

تهیه کردیم. درحالی که طی دو روز تصمیم گرفتم ورود کنم و این امر خیلی 

سخت است که طی دو روز بتوانید این تعداد امضا را جمع کنید؛ اما دوستان 

در حق ما بزرگواری کردند. 

پس چرا از این حضور صرف نظر کردید؟ 

در هر صورت جو شلوغ شده و فضا آنچه می خواستم نبود، ضمن اینکه وقتی 

دیدم کسی نمی آید پا پیش گذاشتیم تا آنجا حال وهوا پیدا کند و پرشور تر شود 

اما در ادامه دیدیم که خیلی بیش از اندازه دیگر شلوغ شد. ضمن اینکه برای 

ریاست هم وقتی دوستان ورود کردند دیگر کفایت می کرد و نیازی به حضور 

ما نبود. البته استخاره هم کردیم که پاسخ آن خیلی جالب نبود! 

در چنین فضایی شما نمی توانستید بمانید و به فوتبال کمک کنید؟ 

در این فضا هر وقت هر کاری از دســـتم بربیاید کمک می کنم، اما دوستان 

ما هم باید بدانند که در فوتبال برای همه به قدری جا هســـت که اگر همه مان 

هم جمع شویم باز هم با کمبود نیروی انسانی مواجهیم، چون منابع انسانی 

خوبی وجود ندارد. بـــزرگان فوتبال نباید اجازه بدهند این تنش ها در فوتبال 

جایگزین معرفت و مرام شود. 

یابی می کنید؟  فضای انتخاباتی با حضور این افراد را چطور ارز

بالاخـره رقابـت اسـت دیگـر. این افراد هـم همگی ورزشـی اند و در ورزش 

بوده انـد و مدیریـت کرده انـد و بـه نظـرم بایـد طـی یـک رقابـت سـالم و 

جوانمردانـه بـا هـم رقابـت کنند و هرکسـی برنده شـد باید بقیه بـه او تبریک 

بگوینـد و کمـک کننـد تـا وضعیت فوتبال بهتر شـود. واقعیت این اسـت که 

فوتبـال مـا حالـش خوب نیسـت و وقتـی فوتبال چنیـن وضعیتـی دارد مردم 

هـم حالشـان خـوب نیسـت. به خصـوص جوانـان مـا کـه علاقه زیـادی به 

ورزش و به ویـژه فوتبـال دارنـد و ایـن رشـته را بـه خاطـر همیـن مردم بیشـتر 

از ایـن خـراب و آلوده تـر نکنیـم. 

در چندسال اخیر با حضور تاج، فضای فوتبال کشور چطور بود؟ 

بالاخره پیشرفت هایی در فوتبال حاصل شده اما تاحدودی بی نظمی داریم، 

به طور مثال در بحث داوری ها؛ نه اینکه داوران بد باشند. وقتی این ها برای 

قضاوت به خارج  می روند می بینید که نمره های خوبی می گیرند اما چرا در 

ایران شاهد این همه اشتباه هستیم؟ حتی VAR هم نمی تواند از تصمیمات 

داور حمایت و پشـــتیبانی کند. معلوم است کار اشکالاتی دارد. در غیر این 

صورت اگر برخورد درستی شود جلوی برخی اقدامات گرفته می شود. به هر 

صورت این جوانان با یک عشق و حالی به زمین برای رقابت می آیند و نباید 

یـــک نفر بتواند نتیجه این رقابت را یک تنه عوض کند، باید نتیجه در زمین 

مشـــخص شود. بالاخره این کار ها خوب نیستند و با روح ورزش سازگاری 

ندارد و با این چیز ها حالم خوب نیست. 

به نظر می رسید تغییرات در بدنه مدیران فدراسیون گسترده تر باشد؛ اما 

یت  می بینیم همان چهره های سابق و امتحان پس داده دوباره برای مدیر

بر فوتبال کشور جمع شده اند. 

تمام نخبه های ورزش معتقدند تا مجمع ما به بیشـــتر از 200 نفر 

نرسد این اشکالات را داریم، باید تعداد نفرات در مجمع 

افزایـــش پیدا کند و آدم های فنی را به آن اضافه کنیم تا 

این طور نشود که لابی هایی به این شکل صورت بگیرد. 

ید؟  پس شما لابی در مجمع برای رسیدن به پست و سمت را قبول دار

 قبول دارم. ضمن اینکه لابی در فوتبال ما تعیین کننده است. 
ً
بله، قطعا

یعنی در حد انتخاب رئیس و نایب رئیس؟ 

چه بگویم! ان شاءالله که درست شود. 

ید که فضای شـــفافی بر فوتبال حاکم  پس با این توضیحات قبول دار

نیست و این فضا با این آدم ها همچنان ادامه دار باشد. 

من اعتقاد دارم مجمع ما نمی داند جایگاهش کجاست و وظیفه اش را نمی داند. 

الان داریم باندی و رفاقتی رأی می دهیم و این خوب نیست، درحالی که باید 

فنی و علمی رأی بدهیم. اگر به اینجا برسیم فوتبال ما رشد خواهد کرد. 

به اســـتقلال برسیم. حضور علی تاجرنیا چقدر می تواند مفید باشد تا 

یاری تکرار نشود؟  اتفاقات زمان شهر

 این چهره جامع تر 
ً
دوره ای در باشگاه با ایشان کار کردیم و او را می شناسم. قطعا

و منطقی تر فکر می کند و دیدگاه های بازتر و وسیع تری دارند. فکر می کنم اگر 

اختیارات واقعی داشته باشند می توانند به استقلال کمک کنند. به نظرم تاجرنیا 

یک استقلالی واقعی است و جنسش جنس استقلالی محسوب می شود. 

علی نظری جویباری چطور؟ 

بـــه نظرم خیلی پیش تر از این هـــا این اتفاق باید برای وی رخ می داد و 

یک مقدار دیر شد! 

یتی استقلال کنار شما بوده  این چهره همیشـــه در روز های سخت مدیر

است. 

ســـال های زیادی با هم بودیم و در افتخاراتی که به دســـت آمده من تنهایی 

نقش نداشـــتم. بالاخره معاونان، دوســـتان و بازیکنان و مربیان وقت، همه 

و همه در آن نقش داشـــته اند. ما یک تیم بودیم و هستیم و وقتی اسم از تیم 

می بریم، یعنی یک تیم پشـــت این افتخارات بوده اند و کمک کرده اند تا این 

موفقیت ها به دست بیاید. 

ید؟  یتی جدید با این ترکیب امیدوار به این تیم مدیر

درباره تیم جدید شاید مقداری از این منظر که دوستان با هم اختلافاتی داشته 

باشند، نگرانی دارم. به هر صورت از این موضوع احساس خطر می کنم. کاش 

در این خصوص تدبیر بیشتری می شد و اگر هیئت مدیره ای با تفکرات نزدیک 

به هم چیده می شد به نظرم بهتر بود. 

منظورتان محمودرضا بابایی است؟ 

اســـم کسی را نمی خواهم ببرم. برای من این مهم است که هیئت مدیره یکدل 

باشند. وقتی شما در یک گروه کار می کنید، هیئت مدیره و مدیرعامل اگر همه 

با هم همدل نباشند دچار شکاف و اختلاف می شویم. نه در استقلال، بلکه 

در همه جای دنیا این اتفاق گریزناپذیر اســـت. کمااینکه در چندسال اخیر 

اســـتقلال به دفعات از این موضوع ضربه خورده است. آن افرادی که تصمیم 

می گیرند باید کســـانی را بیاورند که همفکر و همگون باشند و با هم در یک 

سمت حرکت کنند. 

سمیعی هم که رفت. 

بالاخره ایشـــان هم توان خود را گذاشـــت و اگر استقلال نتیجه نگرفت تنها 

نمی توان او را مقصر دانســـت و کسانی هم که بالای دست او بودند شاید به 

وی اختیارات نمی دادند. در هر صورت این افراد همدل نبودند و وقتی همدلی 

و اتحاد نباشد شما به مشکل برمی خورید. 

یتی جدید باشید؟  توقع نداشتید خودتان هم در این تیم مدیر

! نه تلاشـــی کردم و نه موقعیتش بود کـــه بیایم و صلاح هم نبود که 
ً
نه اصلا

 دور از 
ً
بیایـــم. ضرباتی را در دوره اخیر خوردم که بهتر بود در این مقطع فعلا

جریانات استقلال باشم. 

یابی می کنید؟  عملکرد موسیمانه را چطور ارز

انتظارم از او بیشتر از این ها بود. اگر تغییراتی در کادرفنی ایجاد می کنیم باید این 

تغییرات خودش را نشان بدهد، درحالی که ما در این چند بازی فقط مساوی 

کردیم. از نظر من مساوی یک باخت خفیف است. انتظار دارم در بازی های 

بعدی با این مربی نتایج بهتری کسب کنیم. 

فتح الله زاده در گفت وگو با »فرهیختگان«: از تیم مدیریتی جدید استقلال به خاطر اختلافاتی که دارند، نگرانم

توقعم از موسیمانه بیشتر از این بود
 تا مجمع فدراسیون به بیشتر از 200 نفر نرسد این اشکالات را داریم               قصد ورود به انتخابات را داشتم تا فضا پرشورتر شود!

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

نیلوفرمژدهی
خبرنگار

پشت پرده تعویق بازگشت اندونگ 
به تمرینات استقلال

 محرومیت یا برخی درخواست ها 
بعد از پیشنهاد تمدید؟ 

تیـم فوتبـال اسـتقلال در حالـی اردوی خـود را در جزیـره کیـش به 

منظور آماده سـازی برای نیم فصل دوم لیگ برتر از روز گذشـته آغاز 

کـرد کـه اردوی ایـن روز هـا تحـت تأثیر حواشـی مختلـف ازجمله 

عـدم بازگشـت دیدیـه اندونـگ گابنـی بـه اردوی اسـتقلالی ها در 

ایـن جزیـره قـرار دارد. اندونـگ کـه در آخرین دیدار اسـتقلال برابر 

سـپاهان 4 اخطـاره شـد و بـازی بعـدی اسـتقلال برابـر شـمس آذر 

قزوین را از دسـت داد، هنوز به اردوی تیم نرسـیده اسـت. هرچند 

بـه نظـر می رسـید تأخیـر در بازگشـت او بـه تهـران بـه یـک بحـران 

تبدیـل شـده باشـد، امـا گویا پای مسـائل دیگـری در میان باشـد! 

طبـق اخبـار منتشرشـده، باشـگاه اسـتقلال بـرای دیگـر اعضـای 

خارجـی ازجملـه مربیـان و کادر فنی خود بلیت برگشـت به ایران را 

تهیـه کـرده و تمامـی آن هـا نیز طبق برنامه به تهران رسـیدند تا همراه 

آبی پوشـان راهـی اردوی کیـش شـوند، امـا اندونگ به همـراه مدیر 

برنامه هایش مدعی اند که برای او بلیت بازگشـت تهیه نشـده اسـت! 

درحالی کـه باشـگاه بـرای ایـن بازیکـن گابنـی نیـز بلیت بازگشـت 

در موعـد مقـرر تهیـه و بعـد از عـدم بازگشـت او بـه تهـران حـالا 

بـرای امـروز بلیـت دیگـری را تهیـه کرده اسـت. البته اسـتقلالی ها 

بلافاصلـه دسـت بـه کار شـده و در نامـه ای مکتوب خطـاب به این 

بازیکـن عنـوان کردنـد »بـه عنـوان یـک بازیکـن حرفـه ای تحـت 

قـرارداد بـا باشـگاه اسـتقلال، تعهد شـما بـه شـرکت در تمرین ها و 

فعالیت هـای تیمـی بخشـی ضـروری از وظایف شماسـت. غیبت 

شـما بـدون اطـلاع قبلی یـا دلیل موجه، موضوعی جدی اسـت و با 

اسـتاندارد های حرفه ای که از شـما انتظار می رود، مغایرت دارد. از 

شـما درخواسـت می کنیـم که بلافاصله توضیحـی برای غیبت خود 

 توجه داشـته باشـید که اگر تا امروز)یکشـنبه(، 12 
ً
ارائه دهید. لطفا

ژانویـه 2025، پاسـخ قابـل قبولی دریافت نکنیم، باشـگاه چاره ای 

جز آغاز اقدامات رسـمی مطابق با شـرایط قرارداد شـما و مقررات 

انضباطی باشـگاه نخواهد داشـت.«

در هـر صـورت اتفاقـات اخیـر موجـب شـده بازگشـت اندونـگ 

بـه اردوی اسـتقلال بـه تعویـق بیفتـد. بـه نظـر می رسـد ایـن تأخیر 

نـه بـه خاطـر بی برنامگـی باشـگاه، بلکـه تـا حـدی بـه دلیـل 

زیاده خواهی هـای مدیـر برنامه هـای این بازیکن اسـت! درحالی که 

اسـتقلال نیـاز بـه حضـور کامل تیم خـود در تمرینـات دارد، به نظر 

می رسـد مدیـر برنامه هـای اندونـگ بـا علـم بـه محرومیـت ایـن 

بازیکـن از بـازی بعـدی، در تـلاش اسـت تـا از ایـن فرصـت برای 

بـالا بـردن دسـتمزد و شـرایط قرارداد ایـن بازیکن در آسـتانه تمدید 

قـرارداد بـا او اسـتفاده کنـد! در هـر صـورت، اندونـگ کـه پیـش از 

ایـن نشـان داده کـه یـک بازیکن حرفه ای به شـمار مـی رود، به ایران 

بازخواهـد گشـت، امـا اینکـه ایـن اقـدام باعث خواهد شـد تا مبلغ 

قرارداد او افزایش پیدا کند، هنوز مشـخص نیسـت و معلوم نیسـت 

کـه ایـن تاکتیـک به نفع او تمام خواهد شـد یا خیر. از سـوی دیگر، 

 از امروز به تمرینات 
ً
منابـع خبـری اعـلام کرده اند اندونگ احتمـالا

اسـتقلالی ها در کیـش ملحـق خواهد شـد. 

خبر

هنوز اتفاقات مربوط به باشگاه استقلال خوزستان و فروش جواد آقایی پور در 

فصل نقل و انتقالات تابستانی از خاطرات پاک نشده بود که نیم فصل جاری 

باز هم بازیکنی از این تیم مـــورد توجه رقبا قرار گرفت. تیوی بیفوما، وینگر 

کنگویی تیم که به شـــدت در مارکت خلوت زمستانی مورد توجه قرار گرفته، 

مسئولان چند تیم مطرح را مجاب کرد تا برایش درخواست رسمی دهند. بیفوما 

در حالی سه پیشنهاد جذاب دریافت کرده که از هفته سوم و بازی با استقلال 

فرصت حضور در میدان را پیدا کرد و در این 12 هفته فقط سه گل زده و 2 پاس 

گل داده است. از طرفی این مهاجم از این جهت مورد توجه برخی تیم ها قرار 

گرفته که در جاگیری و خلق موقعیت خوب عمل می کند. اوج درخشش بیفوما 

علاوه بر گلزنی مقابل استقلال و شمس آذر در دیدار مقابل مس رفسنجان بود 

که با یک گل زده و یک پاس گل عملکرد خوبی برجا گذاشت. با این حال این 

مهاجم در مقایسه با دیگر بازیکنان آنقدر ها که مورد توجه قرار گرفته، تأثیرگذار 

نبوده اســـت؛ البته طبیعی است که حاضرین در جدول گلزنان نه تنها فروشی 

نیستند، بلکه مبلغ رضایتنامه شان نیز بسیار بالاست. به همین دلیل تیم هایی 

همچون فولاد، پرسپولیس و استقلال برای بیفوما درخواست فرستادند؛ چرا که 

فکر می کردند، می توانند با قیمت مناســـبی این مهاجم 32 ساله را به خدمت 

بگیرند اما زهی خیال باطل! 

استقلالهممثلپرسپولیس
مسئولان باشگاه استقلال خوزستان در حال ارزیابی پیشنهاد تیم های فولاد و 

پرسپولیس برای بیفوما بودند که نامه ای از باشگاه استقلال نیز برای به خدمت 

گرفتن این بازیکن کنگویی به دفتر باشگاه رسید. مسئولان استقلال خوزستان 

که پیش از این تجربه فروش بازیکن به تیم های بزرگ و درآمدزایی از طریق 

آن ها داشتند از موقعیت به وجود آمده استفاده کرده و برخلاف تصور این 

تیم ها، مبلغ قابل توجهی در ازای رضایت نامه او درخواســـت کردند. 

بیفوما با استقلال خوزســـتان قرارداد 2 ساله داشت از این رو این 

باشگاه در جواب پیشنهادات رسیده برای صدور رضایت نامه او 

مبلغ بالایی درخواست کرد. طبق شنیده ها آنچه باشگاه خوزستانی 

برای صدور رضایت نامه این بازیکن درخواست کرده بیش از 4۸0 

هزار دلار است . مبلغی که باعث شد سه تیم استقلال، پرسپولیس و 

 عقب نشینی کنند. ضمن اینکه خود بازیکن هم برای یک و نیم 
ً
فولاد فعلا

فصل چیزی معادل یک میلیون دلار دستمزد درخواست کرده است! هرچند 

اخباری مبنی بر علاقه استقلالی ها به جذب این مهاجم وجود دارد، اما آنچه 

از باشگاه استقلال خوزستان شنیدیم خلاف این موضوع را نشان می دهد. البرز 

حاجی پور، مدیر تیم استقلال خوزستان با تأیید این سه پیشنهاد به »فرهیختگان« 

گفت: »ما جواب هر 3 باشگاه را دادیم و منتظر مذاکره حضوری هستیم. در حال 

حاضر هیچ نشستی با هیچ یک از نمایندگان این تیم ها صورت نگرفته است.«

گرانخریدند،گرانمیفروشند
یکی از دلایلی که مهاجم کنگویی به این سرعت خود را در فوتبال ایران مطرح 

کرد تأثیر غیبت او در بازی اخیر تیمش است. استقلال خوزستان در بازی هایی 

که بیفوما حضور نداشته، نتوانست نتایج خوبی کسب کند و خیلی ها غیبت او 

را دلیل ناکامی این تیم می دانند. با این حال مسئولان باشگاه چنین موضوعی را 

تأیید نمی کنند و معتقدند هر آنچه برای این باشگاه چه در موفقیت ها و چه در 

شکست ها اتفاق افتاده نتیجه کار گروهی است . با این حال از آنجا که به مبلغ 

بالایی با این مهاجم قرارداد بستند، قصد دارند نه تنها از زیر بار مبلغ قرارداد فرار 

کنند بلکه درآمدزایی کرده و بخشـــی از مشکلات مالی تیمشان را حل کنند. 

این مهاجم کنگویی در ازای دو فصل قرارداد چیزی معادل بر ۸00 هزار دلار 

دســـتمزد دارد و علاوه بر آن 140 هزار دلار نیز در قراردادش آپشن قرار دادند. 

 به همین دلیل است که مسئولان استقلال خوزستان ترجیح می دهند تا به 
ً
دقیقا

جای استفاده از این مهاجم او را به فروش برسانند. حاجی پور با اشاره به اینکه 

عجله ای برای فروش این مهاجم ندارند به ما گفت: »به نظر مسئولان باشگاه 

ما قیمت پیشـــنهادی برای صدور 

رضایت  نامه این بازیکن بالا 

نیست، تیم ها تقاضایی ارائه دادند و ما نیز مبلغ مورد نظرمان را گفتیم. قیمت 

ما این است و دیگر خودشان می دانند که با این قیمت بازیکن می خواهند یا نه! 

 این بازیکن در اختیار 
ً
متقاضیان باید به اندازه جیبشان بازیکن بخرند اما فعلا

ماســـت و هر که او را می خواهد باید به دنبال ما بدود. ما اصراری به فروش 

بیفوما نداریم. هنوز یک فصل و نیم از قراردادش باقی مانده و اگر جایی نرود 

برایمان بازی می کند.«

بوژوویچموافقاست؟
حال ســـؤالی که برای علاقه مندان به تیم استقلال خوزستان به وجود می آید 

این است که آیا مسئولان باشگاه که قصد فروش بازیکنشان را دارند فکری به 

حال جانشـــین او کرده اند. شاید در ظاهر سه گل برای این مهاجم کم به نظر 

برســـد اما در شرایطی که استقلال خوزستان در طول 15 هفته فقط ۹ گل زده 

است سه گل برای این مهاجم سهم کمی نیست؛ یعنی به طور کلی یک سوم 

گل های این فصل استقلال خوزستان توسط بیفوما به ثمر رسیده است . از این 

رو این سؤال به وجود می آید که آیا بوژوویچ به عنوان سرمربی تیم در شرایطی 

که تیمش با افت هم روبه رو شده به فروش مهاجم گلزن تیمش راضی است . 

البرز حاجی پور با تأکید بر اینکه بدون نظر ســـرمربی تصمیمی در خصوص 

بازیکنان گرفته نمی شود، به »فرهیختگان« گفت: »فروش بازیکن با نظر مستقیم 

بوژوویچ صورت می گیرد. بدون شـــک هر ورود و خروجی با تأیید او است. 

تمام بازیکنانی که پیش از این آمدند و در ادامه نیز به جمع ما ملحق می شوند 

 در جریان است.«
ً
با اراده سرمربی بوده و در خصوص بیفوما نیز او کاملا

استقلالخوزستانواردبازارزمستانیمیشود
با این حال استقلال خوزستان آنقدر غرق در موضوع فروش بیفوما است که 

فراموش کرده در فصل نقل و انتقالات فعالیت کند. این در حالی اســـت که 

سرمربی این تیم پیش از این ادعا کرده بود برای تقویت تیمش به بازیکن نیاز 

دارد. بدون شـــک استقلالی های خوزستان می خواهند بعد از فروش بیفوما 

 
ً
در فصل نقل و انتقالات زمســـتانی حضوری فعال داشته باشند، اما ظاهرا

با مبلغی که در ازای این بازیکن از تیم های فولاد، اســـتقلال و پرسپولیس 

 این سه تیم با چنین 
ً
خواســـتند هر نوع مذاکره ای منتفی است؛ چراکه قطعا

مبالغی می توانند بازیکنـــان باکیفیت تری جذب کنند که حداقل به لحاظ 

 به همین دلیل است که تیم 
ً
سنی نیز در شرایط بهتری قرار داشته باشد. دقیقا

اســـتقلال خوزستان تا امروز در فصل نقل و انتقالات حضور نداشته است . 

 جذب جانشین برای بیفوما به بعد از فروش 
ً
گویا خرید بازیکن مخصوصا

او موکول شـــده است. به این ترتیب به نظر می رسد مسئولان این باشگاه 

در حالی بـــه فکر فروش بیفوما افتادند که فکری به حال جایگزین برای 

 در تلاشـــند تا از این بازیکن درآمدزایی کنند، آن ها در 
ً
او نکردند و فعلا

خصوص جذب بازیکنان داخلی نیز فعالیت خاصی نداشتند. مدیر تیم 

 آنقدر درگیر مسائل دیگریم 
ً
استقلال خوزستان در این مورد گفت: »فعلا

که مذاکره ای با هیچ بازیکنی حتی داخلی نداشته ایم اما در پایان هفته برای 

تقویت تیم اقدام کرده، وارد بازار زمستانی می شویم.«

استقلال خوزستان سخت به دنبال فروش بیفوما است و از سویی مدعی اند رقم اعلام شده برای او بالا نیست! 

بازارگرمی برای بازیکن 32 ساله


